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Stort fremmøde ved udsendelsesfest i Kronjyllands Frimenighed. 
Familien Andersen rejste i søndags

Udsendt til Cambodja

AF KAJA LAUTERBACH

Ved gudstjenesten i Kron-
jyllands Frimenighed i Ran-
ders var der udsendelsfest 
for Christina og Kent An-
dersen og deres børn Asger, 
Carola og Magnus søndag 
den 3. august. 

Familien rejste til Cam-
bodja den 10. august.

Generalsekretær Jens 
Ole Christensen prædikede, 
og landsformand Henrik P. 
Jensen forestod indvielsen.

Flere end 200 mennesker 
deltog i festen, der fortsatte 
efter frokost med samvær i 
menighedens lokaler med 
hilsner fra familie, venner 
og nærkontaktkredse. 

To LM-frimenigheder i 
Østjyllands Afdeling havde 
henlagt deres gudstjene-
ster til udsendelsesfesten.

Læs også side 5.

AF KAJA LAUTERBACH

Mange mennesker mødte 
Jesus på de fem tværkul-
turelle sommerlejre, som 
LM var medarrangør af.  Tre 
lejre blev holdt i Jylland, og 
to på Luthersk Missions 
Højskole i Hillerød (LMH).

Anders Graversen, der er 
leder af International Kri-
stent Center i København, 
var lejrchef på begge lejre 
på LMH. Han fortæller, at 

med Jesus på begge lejre. 
Især på lejren for farsita-
lende, hvor 75 procent af 
deltagerne ikke var kristne 

Mange deltagere på de tværkulturelle lejre var nye kristne

Vækkelsesstemning på lejr

for seks-syv år siden, var 
der vækkelsesstemning. 

møde med Jesus – også 
nogle, der ikke forud beteg-
nede sig som kristne. 

Bibler på modersmål
”På lejren på Løgumkloster 
Efterskole var der mange 

gengangere fra tidligere år,” 
fortæller tværkulturel kon-
sulent Else Wiwe. 

”Hver dag efter bibelun-
dervisning var der sam-
talegrupper, og en gruppe 
bestod ud over danske 
ledere og en konverteret 
muslim kun af farsitalende 

muslimer.”
Tværkulturel konsulent 

Enok Sørensen fortæller, 
at på lejrene på Hørby og 
Hestlund efterskoler var 

-
lesskab og til bibeltime for 
første gang. 

”Vi tilbød alle, at de kunne 
få en bibel på deres mo-
dersmål, hvis de ikke havde 
en. Bare på den ene lejr 
blev der delt 36 bibler ud.”

De 750 deltagere på de 
fem lejre kom fra rigtig 
mange lande i verden – ale-
ne på lejren på Løgumklo-
ster Efterskole var 23 natio-
naliteter repræsenteret.

Læs mere side 3.F
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Frihed er vigtigt. I Danmark taler vi meget 
om frihed. Måske fordi ingen af os ønsker 
at tvinges til noget. Frihed bliver derfor 
ofte negativt bestemt. Frihed er frihed fra 
noget. 

Men sætter friheden os ud i et tomrum? 
Eller er frihed også altid frihed til noget? 
Hvis frihed ikke lever i tomrummet, og 
frihed er det modsatte af tvang, hvordan 
kan Paulus så tale om “frihedens fuld-
komne lov”? Er frihed og lov ikke netop 
modsætninger? 

Filosoffer elsker at lege med ord. Næ-
sten alt kan vendes og drejes og rystes. 

Er det bare det, der er tale om? Leg med 
ord? Er en kristen ikke reelt fri, når han 
i Kristus er løskøbt fra lovens krav, men 
derfor underlægges Gud som nådens 
træl? Er det bare teologisk ordgøgl? Lyver 
Jesus, når han siger, at han gør virkelig 
fri, for så at kalde os til at leve et liv efter 
nådens evangelium? 

Frihed er kompliceret, for frihed er et 
valg til at underlægge sig. Måske er det 
derfor, salmisten kan skrive: Ad din vej vil 
jeg løbe, for du har gjort mit hjerte frit !? 

Michael Agerbo Mørch
inspiration      nærvær      holdning

Frihed
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Særlig oplevelse;

 I Getsemane 
Have har Jesus 
med sikkerhed væ-
ret. Om de andre 
steder, vi så, kan 
man jo kun sige, at 
det er sandsynligt, 
at Jesus har været 
der

Inger Pedersen
side 8

Nutidig og dansk;

 Jeg vil stærkt 
anbefale bogen Be-
sættelse og befri-
else, da der her er 
tale om en nutidig 
dansk beskrivelse 
af en virkelighed, 
som omgiver os 
alle på forskellige 
niveauer

Daniel Bernhard
side 12

Invitation;

 Jeg ser det nu 
som en genial ind-
gangsvinkel at til-
byde hjælp til at få 
en omgangskreds. 
Hvis hun havde 
sagt direkte, at 
jeg skulle med til 
et kristent møde, 
havde jeg nok 
trukket mig

Elisabeth S. Iversen
side 9

Bibelen betød meget for deltagerne på de tværkulturelle 
lejre. Her er det på lejren på LMH for farsitalende. 



Status ved skolestart  
på alle LM’s skoler
Alle LM’s skoler i Danmark er enten i fuld gang igen eller 
står over for at skulle tage imod elever.

Efterårsholdet på LMH ankom fredag den 1. august. 
Det består af 66 elever - heraf seks på integrationslinjen. 
De resterende tæller 50 danskere, en nordmand, to fæ-
ringer og syv svenskere.

Løgumkloster Efterskole begyndte skoleåret det 10. 
august med 63 elever.

De øvrige efterskoler begynder den 17. august med 69 
elever på Sædding Efterskole, 100 på Solgården og 55 på 
Stubbekøbing Efterskole.

STU-uddannelsen, der også har adresse i Stubbekø-
bing, begyndte den 1. august med 15 elever.                        kl

Sommerrekord i    
LUMI-genbrug
Turister er godt for Danmark. Men også for Luthersk Mis-
sion. For der er tilsyneladende mange af dem, der har 
besøgt LUMI-genbrug denne sommer – også selvom det 
mest har været strandvejr.

Samlet har LM’s syv genbrugsbutikker omsat for 
674.858 kroner i juli måned. Det er en stigning på næsten 
20 procent i forhold til samme måned sidste år.

Samtlige butikker melder om omsætningsfremgang, og 
juli bliver dermed den bedste måned i år indtil nu. Især 
butikkerne i Nexø, Skjern og Gilleleje har haft stor om-
sætningsfremgang.

Den samlede omsætning i årets første syv måneder i 
de syv butikker udgør 3,9 millioner kroner. Det er en stig-
ning på godt otte procent. I alt 1,8 millioner kroner af om-
sætningen er sendt videre til LM’s landskasse og knap en 
halv million til lokale formål.                                                       do
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Johnny Lindgreen; Det kræver tilførsel af energi 
at klare dagens opgaver

AF JENS OLE CHRISTENSEN

GENERALSEKRETÆR

JOC@DLM.DK

En del af sommerens bibel-
læsning har for mit vedkom-
mende handlet om 4. Mose-
bog. Og der er ingen grund til 
at skjule, at det har været en 
ørkenvandring. 

En af oaserne var kapitel 
13 og 14 om de tolv spejdere, 
der af Moses blev sat til at 
undersøge det forjættede 
land. Det gik nemlig op for 
mig, hvad forskellen var på 
de ti, der førte Israel i ulykke, 
og de to – Josva og Kaleb – 
der viste den sunde vej frem. 
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Fokus på problemer eller løfter
De to grupper spejdere så 

præcis de samme landska-
ber og byer. Men de tolkede 
det, de så, gennem to for-
skellige prismer.

De ti var problembevid-
ste (13,31ff) og overvejede 
sandsynligheden for, at Isra-
el kunne vinde landet. Josva 
og Kaleb så også proble-
merne, men var grundlæg-
gende løftebevidste (13,30 
og 14,7-8): Midt blandt alle 
stærke modstandere og alle 
problemer blev Guds løfter 
udslagsgivende. Det gjorde 
hele forskellen: Hvis Gud 
er til at stole på, så er hans 
modstandere smølfer. Og 
sandsynlighedsberegninger 
får karakter af detaljer.

Mentalt bliver hjemkomst 
fra sommerferie en slags 
nytår. Vi tager hul på en ny 
sæson og kan gøre os mange 
tanker om, hvad der venter.

I det lys er spændingen 
mellem de ti og de to spej-
deres verdensbilleder en 
udfordring.

Sandsynlighedsberegnin-
gen siger, at vi lever i et se-
kulariseret samfund, og at 
kristendommen går tilbage 
år for år. Guds løfter siger, 
at Helligånden har magt til 
at skabe liv af døde (Ezekiel 
37). Og erfaringen siger at 
vækkelse ofte kommer, når 
kirken mindst forventer det.

Sandsynlighedsberegnin-
gen siger, at det kan blive 
svært at samle 16,5 mil-
lioner kroner ind til missi-
onsarbejdet i år. Guds løfter 
siger, at ”min Gud vil fuldt 
ud give jer alt, hvad I har 
brug for, af sin rigdom og 
herlighed i Kristus Jesus” 
(Fil 4,19). Verset citeres ofte 
løsrevet fra sammenhæn-
gen, men handler faktisk om 

økonomiske behov.
Sandsynlighedsberegnin-

gen siger, at det bliver svært 
at få de nødvendige mis-
sionærstillinger besat. Guds 
løfte udfordrer os til at bede 
ham om at sende arbejdere 
ud til sin høst.

Vi kan hver for sig have 
vores personlige sandsyn-
lighedsberegninger: ”Hvad 
er sandsynsligheden for, at 
jeg bliver helbredt for min 

-
ningsfuldt arbejde, at mine 
børn/forældre/søskende 
kommer til tro på Jesus, at 
jeg bliver bevaret i troen …” 
(Fortsæt selv.)

Vi lærer fra Josva og Ka-
leb, at Gud ikke regner i 
sandsynligheder. 

Men han er til at stole på.
Lad os gå ind i en ny sæ-

son mere løftebevidste end 
problembevidste.

essens;

1. august

6,0 mio

BUDGET GAVER

AF JOHNNY LINDGREEN

RESURSECHEF

”Uden mad og drikke duer 
helten ikke” kan vi sige til 
hinanden. For det kræver 
tilførsel af energi at klare 
dagens opgaver. Sådan er 
det også i LM. 

Sommeren har været fyldt 
af arrangementer, lejre, bi-
belcampings og så videre. 
Og for at blive i billedet har 
mange mennesker gen-
nem LM’s arbejde fået fyldt 
de åndelige depoter og er 

Vi er 700.000 bagud
klar til hverdagen og andet 
halvår af 2014. 

Når det handler om penge 
til LM’s arbejde, har vi brug 
for god hjælp og støtte i re-
sten af 2014. 

Der er i første halvår ind-
kommet 5,34 millioner kro-
ner i gaver (32 procent af ga-
vebudgettet). Og selvom der 
traditionelt kommer mindre 
i første halvår end i andet, 
vækker det lidt bekymring, 
når der i første halvår af 
2013 kom 614.000,- kroner 
mere ind end i 2014. 

Vi har ikke et præcist tal 
for juli måned grundet ferie. 

basis af første halvdel af 
måneden er på lige omkring 
seks millioner kroner.

Sommeren har vist mange 

løfterige eksempler på Guds 
riges virke gennem LM’s 
arbejde. Jeg glæder mig for 
eksempel over fem tvær-
kulturelle sommerlejre med 
750 deltagere og missio-
nærindvielse i Randers. 

Vi vil gerne fastholde de 
mange opgaver, vi har gang 
i – derfor vil jeg gerne opfor-

en fast giverordning. Begynd 
for eksempel med et fast 
bidrag hver måned på nogle 
hundrede kroner. Det er en 
investering for livet!

Søjlen til venstre viser den 
budgetterede gaveindtægt 

måned for måned. Søjlen til 
højre viser de faktiske gaver.

Gavebehovet i 2014 er på 
16,5 million kroner.

Tidligere elever på Sædding Efterskole.



Janita Pilgaard; Det kan godt være svært at gå hen og banke 
på et lukket fortelt, der måske endda er fyldt op, men i caféen 
er der altid plads til en til»
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Unge tankede op i café
Deltagerne på Ung Uge på Virksund valgte café frem for fortelte til hygge efter aftenmødet

AF KAJA LAUTERBACH

Café Tank Op var mødeste-
det på Ung Uge på Virksund 
bibelcamping i år. Den var 
i et stort telt med plads til 
100 mennesker lige ved si-
den af mødeteltet. 

Det fortæller Janita Pilga-
ard, der er en af de ansvar-
lige for caféen. Hun glæ-
der sig meget over mange 
uundværlige hjælpere både 
i planlægningen og i løbet af 
Ung Uge.

”I caféen kan man bare 
droppe ind, og her er altid 
plads til en til,” siger hun 
og henviser til, at det godt 
kan være svært at gå hen 
og banke på en fortelt, der 
er lukket og måske endda 
fyldt op. 

En café har været en fast 
del af Unge Uge på Virksund 
i en årrække. Tanken bag 
er at tilbyde et sted, hvor 
unge kan mødes og hygge, 
snakke og spille på tværs af 
alder, og af hvor man ligger 
på campingpladsen. Man vil 
også gerne tilbyde et fælles-

skab for dem, der ikke kom-
mer på Ung Uge sammen 
med mange andre.

Forskellig optankning
Ung Uge-caféen på Virksund 

er bygget op om et tema, der 
gerne kører et par år, før det 
bliver skiftet ud.

Janita Pilgaard fortæller, 
at det i år var et tankstati-
onstema, og at der var pyn-

De knap 500 deltagere på Ung Uge kunne mødes og aftenhygge i Café Tank op.

tet med logoer og bildæk og 
en masse gamle sofaer. 

Hun forklarer, at ”optank-
ning” skulle forstås i forhold 
til både Gud, venner og 
mave.

”Ud over spil og hygge var 
der mange forskellige kon-
kurrencer. Vi spillede kristen 
musik. Der var livemusik, 
og en af aftenerne var der 
åben scene. Man kunne dele 

sit yndlingsbibelvers ved at 
skrive det på et stykke papir 
og hænge det op,” remser 
hun op.

Og så solgte de mange 

softice, nachos, cocio og 
smoothies.

Café frem for fortelt
Den 23-årige studerende fra 
Aarhus ser tilbage på Ung 
Uge med stor glæde. Både 
på bibeltimer og på det so-
ciale.

kommentarer om Café Tank 
op som: fed café i år, super-
hygge, bare nice.

En gruppe unge, der ikke 
var vant til at være på Virk-
sund, var meget overraske-
de over, at så mange hyg-
gede i caféen i stedet for at 
sidde i deres fortelt.

En pige havde valgt at 
hygge med sine venner i 
forteltet en aften, men kom 
i caféen alle de efterfølgen-
de aftener. Hun var nemlig 
bange for at gå glip af no-
get af det spændende, der 
skete der.

Ny bibellejr på farsi

Arash Samani på 42 år og 
Wahid Nasiri på 25 år har 
mange ting til fælles.  De 
kommer begge fra Iran, de 
har begge fået opholdstilla-
delse i Danmark, de er gode 
venner, og de var begge med 
på den nye tværkulturelle 
sommerlejr for farsitalende 
på Luthersk Missions Høj-
skole (LMH) i uge 31.

De har også den samme 
grund til at være med på lej-
ren: Fordi de elsker Jesus.

”Han er min bedste ven,” 
siger Arash, der har været 
kristen i fem år. 

Og Wahid tilføjer: 
”Jeg har brug for fælles-

skabet med andre troende.” 
Han blev kristen for knap 

to år siden.

Gud åbnede en vej
Wahid havde tidligere boet 
en kort tid i Danmark, hvor 
de to mænd havde mødt 

hinanden på asylcentret. 
Han var rejst tilbage til Iran, 
fordi der var store proble-
mer i hans familie. En dag 
ringede han til Arash og 
bad om forbøn, og de to bad 
sammen over telefonen – 
selv om Wahid var muslim 
på det tidspunk. Efter det 
åbnede Gud en vej, så den 
unge mand kunne komme 
tilbage til Danmark.

Tilbage på asylcentret i 
Avnstrup mødte han Arash 
igen, og på hans værelse 
kom han til tro på Jesus. 

opholdstilladelse i Danmark, 
og nu bor han i Vejen og er i 
praktik i en kirke i Vejle.

”Jeg er så glad for at mær-
ke Guds trofasthed,” siger 
han med øjne, der lyser af 
glæde.

Forbøn og samtaler
Da Arash nogle år tidligere 

kom til Danmark, var han 
træt af al religion. Nogle ira-
nere, der var kommet til tro 
på Jesus, fortalte ham deres 
vidnesbyrd, og han gik også 
med i kirke. Men det var på 
dansk, og han forstod meget 
lidt. En af dem blev ved med 
at invitere ham med i kirke, 
og til sidst gik han med igen.

”Det var en lille menighed 
på farsi, og her rørte Hellig-
ånden mit hjerte,” siger han.

at læse, og en dag talte Je-
sus til mig.”

Han oplever, at det er Gud, 
der har sendt ham med på 
lejren, så han kan bede for 
og tale med de mange iran-
ske deltagere, der gerne vil 
vide mere om, hvordan de 
bliver kristne.

Tæt program
Arash Samani og Wahid Na-
siri var to af de 150 delta-

gere på sommerlejren for 

var fra Iran og Afghanistan. 
Lejrchef Anders Graversen 

fortalte, at det var forskel-

Mange iranere ville gerne vide mere om, hvordan de bliver kristne

Nogle af deltagerne på den tværkulturelle lejr for farsitalende. Arash Samani er nummer to fra 
højre i øverste række og Wahid Nasari i nederste. 
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ligt, hvor langt de var i pro-
cessen – både med hensyn 
til asyl og til at komme til tro 
på Jesus.

Lejrens program var tæt 

med bibeltimer både for-
middag, eftermiddag og 
aften. Ud over det var der 
sport, leg i haven og ture i 
park og by.                  kl
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Erik Haahr Andersen; Bibelskolen er hjertet for 
arbejdet i stiftet. Her uddannes kirkens ledere og 
den åndelige kurs stikkes ud»
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AF BIRGER REUSS SCHMIDT

”Det letteste ville da være 
at blive i Danmark. Men vi 
tror på, at Gud vil have os 
i Tanzania, og det er altid 
bedst at være der, hvor Gud 
vil have én!”

Det sagde Maja og Erik Ha-
ahr Andersen til de godt 200, 
der var mødt op til missions-
festen den 19. juli på Hader-
slev Næs Bibelcamping for 
at sende ægteparret af sted.

Den 6. august rejste de til 
Mara i det nordlige Tanza-
nia, hvor Erik Haahr Ander-
sen det næste år skal være 
bibelskolelærer i Kiabakari 
Bibelskole, som han har væ-
ret tidligere. 

Det vigtigste budskab
Det er 29 år siden, familien 
første gang blev sendt til 
Tanzania som missionærer i 
perioden 1985-2000. 

For seks år siden var de 
ude igen i et år – Maja Ha-
ahr Andersen dog kun noget 
af tiden.

Erik Hahr Andersen for-
talte de fremmødte ved 
missionsfesten, at skriftste-
det fra Johannesevangeliet 
1, 29: ”Se, der er Guds lam, 
som bærer verdens synd” 
står indhugget i muren på 
Kiabakari Bibelskole.

I omkring 35 år har Norea haft til huse på Porsevej 6 i Ha-
derslev, men i løbet af kort tid vil folkene i huset og deres 

I hvert fald arbejdes der i øjeblikket på, at Norea og LM 
i fællesskab opretter en genbrugsbutik i denne by, og at 
man i det samme hus så også kan rumme Noreas kontor 
samt lokaler til den lokale LM-kreds. Den bygning, LM-
kredsen i Kolding i øjeblikket lejer sig ind i, er nemlig sat 
til salg.

En sådan tre-i-en-løsning vil være med til at gøre alle 
parter mere synlige i bybilledet. Norea vil få adgang til 
gode mødefaciliteter, og man vil på andre områder også 
opnå en synergieffekt, fordi man kan deles om facilite-
terne.

Norea vil bruge efteråret 2014 til at afsøge muligheder-
ne. Viser der sig ikke en løsning, vil man overveje andre 
muligheder, oplyser Ole Sørensen, der er daglig leder.

Vil anvende midlerne bedst muligt

i Haderslev.  
Da der ikke længere er hverken Juniorforlag eller mu-

sikproduktion på adressen, bruger man kun en tredjedel 
af huset. Resten er lejet ud. Kravene til studie og kontrol-
rum er også væsentlig mindre i dag, og endelig er huset 
nedslidt, så der skal investeres meget i vedligeholdelse i 
de kommende år.

”Vi er hele tiden optaget af, at vi anvender vores midler 
bedst muligt og derfor også bruger så få penge som mu-
lig til administration og kontor”, skriver man i en redegø-
relse, der er sendt ud til Noreas venner.

Endelig ønsker man også en mere central beliggenhed 
end Haderslev.

I første omgang har man haft kik på en konkret bygning 
i Kolding, men indtil videre har det ikke været muligt at 
opnå de nødvendige kommunale godkendelser på denne 
adresse. Derfor undersøger man nu andre muligheder.

brs

Tilbage til Kiabakari
”Det er altid bedst at være der, hvor Gud vil have én,” 

siger Maja og Erik Haahr Andersen, der nu igen er rejst til Tanzania

”Det er det, vi skal bringe 
videre, og der er ikke noget 
budskab, der er vigtige at 
bringe videre,” sagde han.

Hjertet i stiftet
Erik Haahr Andersen glæ-

Fire ungdomsorganisationer overvejer lige nu form og indhold
for sangbogen, der ventes udgivet i 2018

Ny Fællessang på vej

I 2018 vil den fjerde udgave 
af Fællessang sandsynligvis 
se dagens lys. Til den tid vil 
den nuværende tredje ud-
gave fra 2010 være otte år 
gammel. De to første udga-
ver udkom i 1996 og 2002.

Missions Unge, LM’s Børne- 
og Ungdomsarbejde, ELM’s 
ungdomsarbejde samt KFS 
er i øjeblikket ved at skrive 
kommissoriet til et redak-
tionsudvalg, som forventes 
nedsat i løbet af vinteren.

Hen over sommeren har 
-

ner været en rundspørge i 

gang på Facebook for at få 
et indtryk af, hvad de kom-
mende brugere af Fælles-
sang ønsker sig. Skal det 
være et tillæg til Sange og 
Salmer eller skal Fælles-
sang kunne stå alene? Og 
skal den overhovedet ud-
gives på papir eller i stedet 
udelukkende i elektronisk 
form. 

Tilbagemeldingerne gav 
imidlertid mest indtryk af, at 
de unge ville det hele.

Tillæg eller ej
I princippet har de hidti-
dige udgaver af Fællessang 

været tillæg til moderorga-
nisationens sangbog, og 
sådan har det også fungeret 
ved voksenmøderne. Men til 
ungdomsmøderne har Fæl-
lessang mange steder reelt 
været den eneste sangbog, 
der blev brugt.

For udgivelsen af et til-
læg taler, at den nye vok-
sensangbog Sange og 
Salmer i 2018 kun vil være 
fem år gammel, og at den 
indeholder adskillige sange 
fra de første tre udgaver af 
Fællessang. 

”Jeg tror imidlertid ikke, 
det er realistisk at fore-

der sig til opgaven, men 
forudser også, at det bliver 
en hård start for ham, når 
han kommer til Kiabakari 
og skal forberede sig i det 
bibelske stof og samtidig 
genopfriske sit swahili. Men 

Erik Haahr Andersen glæder sig til opgaven som lærer på Kiabakari Bibelskole.

vigtig.
”Bibelskolen er hjertet for  

arbejdet i stiftet. Her ud-
dannes kirkens ledere og 
den åndelige kurs stikkes 
ud,” sagde han.

stille sig, at de unge vil tage 
to sangbøger med til deres 
møder. Det taler for at ud-
give en ny Fællessang med 

alene ved møderne,” siger 
landsleder Lars B. Larsen 
fra LMBU.

Vil præge sangvalget
For ham er det imidlertid 
ikke afgørende, hvilken type 
Fællessang det ender med.

”Det vigtigste er, at vi på 
en positiv måde er med til 
at præge sangvalget, når de 
unge samles,” siger han.

brs

Norea har 

Planer om tre-i-en-løsning med fælles 
hus til radiomission, genbrugsbutik og 
LM-kredsen i Kolding

Det nuværende Norea-hus



AF KAJA LAUTERBACH

Egentlig har Christina An-
dersen det lidt underligt 
med at blive kaldt missio-
nær, fordi hun skal rejse til et 
andet land. I hendes hoved 
er hun missionær der, hvor 

til Phnom Penh i Cambodja 

hendes mand, Kent Ander-
sen, har fået et job der.

Hun ønsker at have en 
missional livsstil. At leve sit 
liv sammen med mennesker 
omkring hende, der ikke 
kender Jesus, og at leve, 
sådan at de ønsker at lære 
ham at kende. Og det vil hun 
så gøre i Cambodja nu.

Så længe hun kan huske 
,har hun godt kunnet tænke 
sig at bo i et andet land end 

-
mært, at hun som barn og 
ung har mødt missionærer, 

Kent Andersen havde deri-

Danmark. Så da hun mødte 
ham, tænkte hun: ok – der 
er også nok at lave som kri-
sten her. 

I 2013 afsluttede han et 
teologistudium, og mens 
han studerede, arbejde Gud 
i ham og gav ham kærlighed 
til det cambodjanske folk. 

”Vi er sat som vidner om 
Jesus i verden – og så kan 
det groft sagt være lige me-
get, om det er i Danmark el-
ler i Cambodja,” siger han.

Udrustet til at få  
kulturchok

et 10-ugers forberedelses-
-

Det betegner de som en rigtig 

Ikke mindst fordi de nu 
kender nogle af de reak-
tioner, som både voksne 

-
ger. De tænker, at noget af 
det sikkert også kommer i 

måde.
Ellers satte kurset dels 

-

missionerer og fungerer i en 
fremmed kultur – både som 

-
soner. Alt med Kristus som 
fortegn.

udrustet til ikke at undgå 
kulturchok, men til at forstå, 
hvad der sker med en både 

lander i Phnom Penh,” siger 
Christina Andersen.

Glæder sig til   
hverdagen
Christina og Kent Ander-

hvordan det bliver at bo som 
familie i Phnom Penh – og 

-
bodja, mens de er der.

De er enige om, at de 
glæder sig til, at det bliver 
hverdag at bo der, og at alt 
det fremmede ikke er så 
fremmed længere. Men de 
er også klar over, at der godt 
kan gå lang tid, før det er 
sådan.

”Og så ser jeg rigtig, rig-
tig, rigtig meget frem til at 

Kent Andersen.

meget med børnene om 

billeder, og børnene forstår 
godt, at de skal af sted.

at vi skal bo der i lang tid, 
og at deres legesager skal 

om mad,” siger Christina An-
dersen og fortæller, at Asger  
glæder sig, samtidig med, 
at han er ked af, at børnene 
fra børnehaven ikke kan 

fødselsdag.
I England faldt børnene 

hurtigt til i den engelske bør-
nehave og forsøgte sig med 

-
velse er forældrene glade for.

Frygten må ikke  
komme til at styre
Christina og Kent Andersen 
har også urolige tanker ved 
udsigten til at skulle rejse 
til Cambodja. For eksem-

åndelig forvirring, der er i 
landet. 

Christina Andersen er 
også lidt uroligt over tanken 

og over, at de helst ikke må 
-

res.
Hun siger, at hun også 

godt gad , at hun ikke behø-
vede sige farvel til forældre, 
venner og søskende, men 

de har lært i England: nem-
lig at vide, at noget er svært, 
og så forholde sig til det, så 

”Heldigvis har Gud vel-
signet os med mennesker 
– missionærer og en anden 

ved noget om Cambodja, og 
-

siger Christina Andersen. 

Mens familien Andersen har boet i Randers, har de været engageret i Kronjyllands Frimenighed. Det var også her indvielses- og 
udsendelsesfesten blev holdt den 3. august.
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Christina og Kent Andersen; Heldigvis har Gud velsignet os 
med mennesker, der ved noget om Cambodja, og som vi kan 
spørge om mange praktiske ting»
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Christina og Kent Ander-

kommende LM-missionæ-

hvordan de er omsluttet 
af forbøn. Det er de meget 
taknemmelige for og næv-
ner, hvor vigtigt det er:

-
de er med til at holde gej-

gejst er forbøn vigtig for 
arbejdet og mission – og 

som familie og som ægte-

-
dringer ved at leve et mis-
sionalt liv i Cambodja end i 

-
sammenhæng, i et tvær-

Hvad mon Gud vil gøre, 
mens vi er i Cambodja?

kulturelt team, og vi har en 

Og så vil Satan rigtig gerne 
modarbejde det, vi gør.”

Undervise på bibelskole 
og andre opgaver
Siden 2006 har familien 
Andersen boet i Randers, 
men den 10. august rejste 
de til Phnom Penh i Cam-
bodja. Her skal Kent Ander-

Penh Bible School.
Han er både uddannet 

som teolog og som social- 
-

gere har han arbejdet som 
evangelist i Indre Missions 
Cafébussen.

Christina Andersen er 
uddannet lærer og har 

-

folkeskole.
Ud over forældrene, der 

begge er 32 år, består fami-

Det første år skal begge 

volontører skal tage sig af 
børnene – den ene skal 

samme, den anden skal 
tage sig af de to små.

Efter det skal Kent An-
dersen i gang med at un-
dervise. Christina Andersen 

-
over er ikke lagt fast endnu.

     kl

Christina og Kent Andersen glæder sig til at skulle leve et hverdagsliv i Cambodja

Taknemmelige for forbøn
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forfølgelse;   
Andrew White; Jeg kan ikke skildre det grusomme, der sker, 
særligt når det gælder børnene. Det bliver for stærkt»

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

Det er grufulde beretnin-
ger, vi i øjeblikket kan læse i 
dagspressen og på internet-
tet om konsekvenserne for 
de religiøse minoriteter, hvor 
de hellige krigere fra den Is-
lamisk Stat (IS) rykker frem 
i det nordlige Irak. Tvangs-
konverteringer til Islam, 
korsfæstelser, kvinder og 
børn, der begraves levende 
i massegrave, og kvinder 
og piger, der føres bort som 
brude til hellige krigere.

De kristne er hårdt ramt, 
og det er også de kurdisk-
talende yazidierne, som 
praktiserer en blandings-
religion med elementer af 
Zoroastrisme, gammel me-
sopotansk religion, kristen-
dom og jødedom. 

Andrew White, der er præst 
i den anglikanske kirke i 
Bagdad, opholder sig i øje-
blikket i den kurdiske ho-
vedby Erbil i Kurdistan. Han 
fortæller til den norske avis 
Dagen, hvad det betyder, at 
IS-krigerne nu kun er 50 ki-
lometer fra Erbil.

”Det er, som om Helvede er 
sluppet løs her, men ingen 
ser ud til at bekymre sig om 

Helvede sluppet løs i Irak
Terrororganisationen Islamisk Stat udviser stor brutalitet mod religiøse mindretal

MAF-jubilæum fejret i hangar

AF KAJA LAUTERBACH

Hver eneste morgen holder 
de ansatte i Mission Aviati-
on Fellowship (MAF) ud over 
verden andagt i hangaren 
før dagens arbejde. Nu er 
fænomenet også kommet til 
Danmark.

Lørdag den 9. august 
deltog 400 mennesker i en 
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KONFIRMANDKURSUS 2015

Tilmelding på konfirmandkursus.dk

Grejsdalens Efterskole

Tilmelding åbner 1. september kl. 15

Løgumkloster Efterskole
Hedemølle Efterskole

LM har en lys 4-værelses lejlighed p å 114 m2 + altan, 
kælder og have ledig fra 15.8 eller 1.9.2014. Lejligheden 
ligger i Hillerød og er af nogle bedre kendt som den tidli-
gere missionærlejlighed.

Månedlig leje kr. 8.500 + forbrug.

Ved spørgsmål eller ønske om besigtigelse kontakt Bir-
ger Sode-Larsen på tlf. 40266725 
eller mail abrbsl@almbrand.dk.

hangargudstjeneste ved 
Stauning Lufthavn. Den var 
arrangeret af MAF Danmark 
i en af Dansk Flymuseums 
haller som et led i organisa-
tionens fejring af sit 25 års 
jubilæum.

Vinger holder oppe
Sognepræst Steen Frøjk 
Søvndal sagde i sin prædi-
ken, at der skal mindst tre 

Luften omkring, motoren og 
vingerne.

”Luften omkring kan være 
et billede på Gud Fader, der 
omslutter alt, motoren er et 
billede på Jesus, der gen-
nem sin død og opstandelse 
er selve kraften i missions-
arbejdet, og vingerne kan 
sammenlignes med Hel-
ligånden. De holder oppe,” 

sagde han.
I anledningen af jubilæet 

deltog formand John Quin 
og administrerende direktør 
Chris Lukkien fra MAF In-
ternational og pensioneret 
MAF-pilot Winston Usher 
fra MAF Australien.

”Det er det største MAF-
arrangement, jeg nogen 
sinde har været med til,” 
sagde han.

det. Der er næsten ingen 
hjælp at hente, og mange 

ler planlægger at gøre det. 
Jeg kan ikke skildre det 
grusomme, der sker, særligt 
når det gælder børnene. Det 
bliver for stærkt,” siger han 
til Dagen. 

Det vurderes, at mere end 

tet til de kurdiske områder, 
siden IS indledte sin offensiv 
for to måneder siden. Efter 
at det amerikanske militær i 

med begrænsede bombean-
greb mod IS, er det lykkedes 

for mange af de omkring 

strandet i bjergene omkring 

Også i Bagdad er befolk-
ningen skræmt over det, 
der sker. IS har dannet hem-
melige celler i hovedstaden, 

og mange følger sig truet af 
dem. Over 100 mennesker 
blev dræbt alene i Bagdad 
onsdag i sidste uge.

Islamisk kalifat
IS’ mål er at oprette et is-
lamiske kalifat i Irak og 
Levanten, som er en ældre 
betegnelse for de områder, 
som i dag udgøres af Syrien, 
Libanon, Jordan og Israel.  

Denne meget ambitiøse 

trække på smilebåndet, da 
organisationen trådte frem 
sidste år, men det smil er for 
længst stivnet.

Det sunnimuslimske IS, 
som er i opposition til det 
shiamuslimsk dominerede 
styre i Bagdad, er nemlig 
nu i færd med at blive til 
virkelighed i dele af Syrien 
og Irak, hvor IS kontrolle-
rer store områder. IS har 
tidligere været relateret til 
al-Queda, men er nu i op-
position til denne terrorbe-
vægelse. 

IS betegnes endvidere 
som en af verdens rige-
ste terrororganisationer, og 
lederen Abu Bakr anslås 
at have kommandoen over 
7.000 militante krigere.

Læs leder side 13

Forladt bjergområde i det 
vestlige Kurdistan.



Præsteansættelser i   
folkekirken

Preben Skov Jensen er pr. 1. oktober an-
sat som kirkebogsførende sognepræst i 
Rækker Mølle Pastorat i Ribe Stift.

Birgitte og Preben Skov Jensen arbej-
dede i årene 1997-2005 som missio-
nærer i Tanzania udsendt af Luthersk 
Mission.

Mads Jakob Thorlund Jakobsen er pr. 1. 
juli ansat som sognepræst i Sankt Marie 
Pastorat i Sønderborg i Haderslev Stift. 

Han kommer fra en vikarstilling i Ska-

der er gået på pension.                brs

kirke;   

29 nye studerende på DBI
Dansk Bibel-Institut tog ved semesterstart sine nye og bedre 

lokaler på Amager i brug

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

Dansk Bibel-Institut optog 
her i august 22 nye stude-
rende på den internationalt 

-
loruddannelse i teologi og 

udbyder i et samarbejde 
med Fjellhaug International 

Dertil kommer syv studeren-
de på den åbne uddannelse 

årigt forløb.
For den lange uddannel-

ses vedkommende er det en 
stigning på tre studerende 

og det kalder rektor Børge 
Haahr Andersen for meget 
tilfredsstillende.

Sidste udkald før  
præstemangel
”Men det er også sidste ud-

efterspørgslen på teolo-
ger med vores bibelsyn. Vi 

længere tid ikke har opnået 

Andersen.

fremover årligt vil kunne 
afsættes 30 kandidater fra 
DBI eller MF til stillinger i 

de kirkelige organisationer 
og international mission. 

-
ruddannelse hvert andet år 

der sidste år 29 studerende.

Flyttet til nye og   
bedre lokaler
Da DBI i onsdags tog imod 

helt nye lokaler på Leifs-
gade tæt ved Københavns 
Universitet på Amager. Her 
vil man kunne tilbyde de 
studerende markant bedre 

fysiske forhold end i den 
-

holdt til siden starten af sin 
godt fyrreårige levetid.

”Vi har jo aldrig kendt til 

glæder vi os rigtig meget til 

siger Børge Haahr Andersen.
Han glæder sig også over 

den store indsats fra mange 
frivillige. Blandt andet er alt 

Rektor Børge Haahr Andersen på sit nye kontor. Han har ikke længere udsigt til en baggård.

håndværksarbejde udført 
ved frivillig arbejdskraft.

”Det har været et kæmpe 
arbejde. For eksempel har vi 

-

985.000 kroner er der indtil 
videre indkommet omkring 
900.000 kroner. Til gengæld 
har indtægterne til den or-
dinære drift været mindre 
end normalt hen over som-
meren.
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Københavnerkirken i nye lokaler

Københavnerkirken vil sidst 
-

nester fra Peder Lykke Sko-
len på Amager til Bethesda 
på Israels plads.

Det er blevet besluttet på 
en ekstraordinær general-
forsamling i kirken. Der er 

-
havnerkirken fremover vil 
leje sig ind i Indre Missions 
gamle bygning.

”Vi havde brug for mere 
plads og især bedre ar-
bejdsforhold til børnear-

bejdet og for vores tekniske 
teams. Desuden vil vi gerne 

-

Østermark.
I det nye lejemål vil kirken 

for eksempel have langt 
bedre mulighed for at op-

ikke skal fragtes frem og 
tilbage hver søndag. Lejeaf-
talen bliver så også dyrere 
end den nuværende. Inden 
Københavnerkirken rykker 

nogle akustiske ændringer 
i bygningen for at overholde 
støjgrænserne i forhold til 
naboerne.

Også Københavnerkir-
kens administration holder 

Pinsekirken på Drejervej i 
København til nye lokaler 
på Leifsgade 33 på Islands 

ind i de nye lokaler hos 
Dansk Bibel-Institut (DBI). 

får man også adgang til at 
bruge et auditorium og fæl-

bruges af DBI. Københav-
nerkirken og DBI har også 
et samarbejde omkring ud-

-
nigheder).

Københavnerkirken sam-
ler omkring 200 mennesker 
til gudstjeneste hver søndag 
og 40-50 unge i ungdomsar-

brs

Børge Haahr Andersen; Vi oplever, at 
personer, der i længere tid ikke har opnået 
embede i folkekirken, opnår det nu»
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Ny missionssekretær i 
Evangelisk Luthersk Mission

Helene Koefoed-Jespersen tiltrådte 
som ny missionssekretær i Evangelisk 

-
gave at varetage kontakten til ELM’s i 
øjeblikket fem ansatte missionærer og 
to volontører i Peru. 

Helene Koefoed-Jespersen var i årene 1999-2007 ud-
sendt som missionær til Peru og har siden 2008 væ-
ret børne- og diakonisekretær i ELM. Sideløbende med 
opgaverne som missionssekretær skal hun også som 
familiekonsulent arbejde med børn og familier i ELM i 
Danmark.                   brs

Nye i Ordet og Israels   
bestyrelse

brs

Adam og Eva har fået   
nye klæder
Hjemmesiden adamogeva.dk gik den 1. juli online med 
helt nydesignede omgivelser. Adamogeva.dk rådgiver de 

og etik. 

der er konstitueret redaktør for hjemmesiden.

-

som er målgruppen for Adamogeva.dk. Fra den spæde 
start i 2006 er siden således vokset til i dag at være en 
stor seriøs og anerkendt resurse for de unges følsomme 
spørgsmål. 

Bag adamogeva.dk står en række kirkelige organisatio-
ner med Indre Mission i spidsen. 80 frivillige fagpersoner 
skriver vedkommende og kærlige svar på de unges spørgs-

modtager normalt 30-40 nye spørgsmål om ugen.
Den nydesignede hjemmeside præsenterer det omfat-

tende indhold på en mere attraktiv og overskuelig måde. kl

Fremover bliver gudstjensterne i City og administrationen på Amager
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israel;   
Jørn Bech; Det bliver noget andet at undervise i Guds ord, 
når man selv har været på de bibelske steder»

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

To dage i Jerusalem ef-
terfulgt af syv dage i Det 
danske Hus i Poriya ved 

halvdages bibelture og et 
par mindre ekskursioner.  
Undervejs bibelundervis-
ning både i klasseværelse 
og ”on location”, altså hvor 
det skete.

Det var konceptet for det 
SeniorDiscipelKursus, som 
LM på Bornholm i dagene 
23. juni til 2. juli arrangerede 
i samarbejde med Ordet og 
Israel. Og netop kombina-
tionen af bibelundervisning 
og besøg på de bibelske 
steder faldt i god jord hos de 
11 deltagere, hvoraf to var 
vestjyder.

I forhold til en traditionel 

ikke set helt så mange ste-
der, men til gengæld var der 
mulighed for at sænke tem-
poet og øge eftertanken.

Noget andet, når man 
har set det
Jørn Bech, der er afdelings-
formand på Bornholm, var 
meget tilfreds med forløbet.

”Det har været rigtig godt 
at blive ført ind i bibelhi-
storien og også se, at Det 

Bornholmere på bibelkursus i Israel
Undervisning på bibelske steder kaster lys over de dunkle tekster, og tilliden til Guds trofasthed vokser

gamle Testamente rum-
mer så meget godt, selv om 
det somme tider virker lidt 
dunkelt for os. Her ser vi, at 
Gud opfylder sine løfter, og 
vi møder Jesus.  Vi har også 
fået et indblik i Israels store 
betydning i frelseshistorien. 
Det skaber bibelglæde, når 
vi fordyber os i Guds ord,” 
siger han.

Bornholmsk ægtepar kalder seniorkursus i Israel for en superferie

Bibelen er blevet større for os

”Bibelen er blevet større for 
os. Og det, håber vi, vil holde 
ved, når vi kommer hjem!”

Sådan sammenfatter In-
ger og Bernt Pedersen fra 
Årsballe deres udbytte af at 
deltage på det ti dage lange 
SeniorDiscipelKursus den 
12/6-2/7 i Israel. 

Inger Pedersen svarer 
også på spørgsmålet om, 
hvad der gjorde størst ind-
tryk på hende:

”Det var en særlig ople-
velse af være i Getsemane 
Have. Nogle af træerne i 
haven er op mod 2000 år 
gamle, og her har Jesus 
med sikkerhed været. Om 
mange af de andre steder, vi 
så, kan man jo kun sige, at 

det er sandsynligt, at Jesus 
har været netop der.” 

Bernt Pedersen siger, at 
han er lidt for ”rationelt” 

indstillet til at svare på det 
spørgsmål. Han havde hel-
ler ikke på forhånd de store 
forventninger til turen ud 

For Jørn Bech var det 
bedste dog at se nogle af 
de steder, hvor de bibelske 
begivenheder har fundet 
sted. Turen var for ham også 

For Jørn Bech var det bedste 
ved turen til Israel at se nog-
le af de steder, hvor de bibel-
ske begivenheder har fundet 
sted  (han står i midten med 

kamera om halsen).

Mag dala, hvor de hører noget 
om de arkæologiske udgrav-

ninger på stedet.

et gensyn med Israel efter 
34 år. Turen dengang i 1980 
kom til at betyde rigtig me-
get for ham som medarbej-
der i børnearbejdet.

over at få en god oplevelse.
”Men det har været en su-

perferie. Kombinationen af 
at få god bibelundervisning 
og se mange af de bibelske 

Det ville have været en pe-
stilens for mig, hvis vi havde 
skullet køre rundt i en bus 
hele dagen,” siger han.

Fantastisk at   
tælle stjerner
Det bornholmske ægtepar, 
der driver landbrug, er ikke 
specielt rejsevante, og ingen 
af dem havde været i Israel 
før. Men da tilbuddet om Se-

Inger lyst til at tage med, og 
så var Bernt også parat.

De har sat pris på den 

være af sted i en lille grup-
pe. Blandt andet blev der 
mulighed for et improvise-
ret besøg i en kibbutz med 
450 malkekøer

Inger og Bernt Pedersen 
var blevet advaret mod den 
stærke varme på denne 
årstid, men synes ikke, det 
var noget stort problem. De 
nød den daglige svømme-
tur i Genesaret Sø, og Bernt 

-
ter at sove udenfor på en af 
tagterrasserne i Det danske 
Hus.

”Det var fantastisk at 
ligge der og tælle stjerner,” 
fortæller han.              brs

Et center til 
bibelglæde
Ordet og Israel tog Det 
danske Hus i Poriya ved 
Genesaret Sø i brug i be-
gyndelsen af 2013. I huset 
holdes der to årlige disci-
pelskoleforløb, hvor 20 
unge mennesker opholder 
sig i huset i tre måneder og 
modtager bibelundervisning 
både i klasselokalet og ”on 
location”.

Ordet og Israel holdt sin 
første discipelskole i 2002, 
men holdt de første ti år til 
i lejede lokaler i Tiberias. 
Cirka 350 unge har siden 
starten været på discipel-
skole.

Formålet med Det danske 
Hus fremgår af tilføjelsen ”- 
et center til bibelglæde”, og 
det danner også ramme om 
en række kortere kurser. 

brs
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”Det bliver noget andet at 
undervise i Guds ord, når 
man selv har været på de bi-
belske steder, ” siger han.

Jørn Bech undrer sig over, 

at de 20 pladser på kurset 
ikke blev fyldt op, men han 
håber på, at der kan blive 
mulighed for holde et tilsva-
rende kursus på et senere 
tidspunkt.

Guds trofasthed er  
hovedsagen
Hakon Christensen, der er 
afdelingssekretær for LM på 
Bornholm og også formand 
for Ordet og Israel, var rejse-
leder og også underviser på 
turen. Desuden medvirkede 
redaktør Birger Reuss Sch-
midt også som underviser.

Undervisningen i klasse-
værelset i Det Danske Hus 
var centreret omkring Isra-
els udvælgelse og plads i 
Guds frelsesplan, temaer fra 
Ezras og Nehemias’ Bog, og 
aftenandagterne var under 
overskriften ”bibelglæde”.

af den messianske kirkele-
der David Zadok, der med 
udgangspunkt i sin egen 
historie fortalte om Guds 
trofasthed og om, hvad Gud 
gør i Israel i dag.

”Hovedmønsteret i Bibelen 
og historien er Guds trofast-
hed hele vejen igennem. Og 
Guds omsorg handler ikke 
kun om Israels folk, men om 
hele verden. Det giver os håb 
i dag!” sagde han.

Inger og Bernt Pedersen uden for Det danske Hus i Poriya.
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ny kristen;   
Elisabeth S. Iversen; Når vi har bibelstudium, har jeg 100 
procent spørgetime, og de sætter pris på, at jeg spørger til 
ting, de aldrig har tænkt over»

AF KAJA LAUTERBACH

I august 2013 var Elisabeth 
Schultz Iversen for første 
gang med til LMU – og hun 
var nok ikke helt klar over, 
hvad hun havde sagt ja til. 

”Men jeg følte mig godt 
tilpas. Alle de mange unge 
mennesker var rigtig søde, 
og de var sammen på en 
naturlig og åben måde,” op-
levede hun.

Meget kristen veninde
Elisabeth S. Iversen er vok-
set op i Viborg. Man kunne 
sagtens tale om tro og kri-
stendom i hendes barn-
domshjem, men hun siger, 
at det ikke var noget, de 
dyrkede.

Da hun begyndte i gym-

der var ”meget kristen”. Det 
var det udtryk, hun selv ville 
bruge dengang. Elisabeth 
S. Iversen tænkte, at det var 
dejligt, at hun ville dele sin 
interesse med hende, og 
gik derfor med til KFS nogle 
gange. 

Efter gymnasiet kom hun 
igen på afstand af kristen-
dommen, men hun holdt 
kontakt med veninden.

”Da jeg efter et par år 

starte på studiet til psyko-
motorisk terapeut, spurgte 
hun, om jeg var interes-
seret i, at hun satte mig i 
kontakt med en efterskole-
veninde, så jeg kunne møde 
nogle mennesker,” fortæl-
ler 22-årige Elisabeth S. 
Iversen. 

”Jeg ser det nu som en 
genial indgangsvinkel at 
tilbyde hjælp til at få en 

ikke skjul på, at efterskole-
veninden kom i en kristen 
ungdomsgruppe, men hvis 
hun havde sagt direkte, at 
hun syntes, jeg skulle med 
til et kristent møde, havde 
jeg nok trukket mig.”

Gav så meget mening
Veninden ringede og invi-
terede Elisabeth S. Iversen 

at hente hende og sagde, 
at hun gerne ville hjælpe 

Mødte Jesus og fandt 
sammenhæng i sit liv
En gymnasieveninde tilbød Elisabeth at hjælpe med at få en 

omgangskreds i studiebyen. Sådan mødte hun LMU

hende til at føle sig velkom-
men i byen.

Første gang hun var med, 
skulle de bede sammen i 
grupper. En af de andre bad 
for Elisabeth S. Iversen, og 

syntes, det var lidt pinligt, 
for hun kendte jo ikke no-
gen, men hun følte bare, at 
det hele gav rigtig meget 
mening – som hun ikke kan 
sætte ord på.

komme til LMU, og uden at 
hun bemærkede det, vok-
sede troen frem. I oktober 
2013 var hun overbevist om, 
at Jesus havde taget hendes 
synd.

oplevelse af, at ”nu tror jeg!” 
Derfor kan hun godt nogle 

jeg ikke havde opdaget det? 
Det føltes nemlig bare så na-
turligt og som sund fornuft.

Spørger meget
I begyndelsen forstod Elisa-
beth S. Iversen ikke, hvad der 
blev sagt ved LMU-møderne 
– og nogle gange gør hun det 
stadig ikke. Men hun oplever, 
at LMU’erne er rigtig gode til 
at samle op på  tingene. 

”Når vi har bibelstudium, 
har jeg 100 procent spørge-
time, og de sætter pris på, at 
jeg spørger til ting, de aldrig 
har tænkt over, fordi de er 
vokset op med, at ’sådan er 
det bare’,” siger hun.

”Jeg tænker rigtig meget 
over tingene, så jeg spørger 
meget. Nogle gange også 
med en kritisk synsvinkel. 
Jeg skal jo have skiftet hele 
mit tankesæt ud – fra at alt 
er tilfældigt eller heldigt til, 
at Gud er med i det hele.”

synes, det er  vildt spæn-
dende og en fest, at men-
nesker kan bruge hendes 
spørgsmål.

med LMU’erne torsdag af-
ten. De er nemlig rigtig gode 
til at invitere hende hjem 
eller med til andre ting. Og 
hun opdagede hurtigt, at de 
var meget ”normale”.

”Selv om vi var hver sit 
sted, var vi samtidig på 
samme niveau: studerende, 
legebørn og så videre,” ud-
dyber hun.

Elisabeth S. Iversen an-
fører, at det ikke kun er de 
andres skyld, at det nogle 
gange kan være svært at fal-
de til. Ens egen usikkerhed 
kan også være en barriere.

”Det kræver også noget af 
en selv at blive taget imod. 
Det gælder alle steder, man 
kommer, at man også selv 
skal være åben,” siger hun.

Guds plan i livet
”Det gode ved kristendom 
er, at man ikke skal gøre 
en masse ting eller pligter. 
Man skal ikke gå og huske, 

Ved siden af sine studier til 
psykomotorisk terapeut har 
Elisabeth S. Iversen studie-

job i en café.

at man er kristen og derfor 
skal ... Vi skal bare forholde 
os til det, der står i Bibelen, 
og så lade det skinne igen-
nem livet,” siger Elisabeth S. 
Iversen.

Forholdet til det modsatte 
køn er det første, Elisabeth 
S. Iversen trækker frem til 
at forklare, hvordan det har 
påvirket hendes liv, at hun er 
blevet kristen.

”Jeg vil ikke sige, at kristne 
altid kan håndtere det 
bedre, men Biblen giver så 
meget vejledning i, hvordan 
man skal være over for hin-
anden. I det hele taget over 
for mennesker, man holder 
af,” siger hun.

Det næste er en generel ro  
i livet, som hun ikke helt kan 
forklare.

”Som lille blev jeg adop-
teret fra Ungarn, og jeg har 
altid søgt efter mening og 
sammenhæng i mit liv. Jeg 
har aldrig så godt kunnet 
lide ordet tilfældig – der 
må ligge mere bag. Og nu 
ser jeg, at det hele var Guds 
vilje, for at jeg kunne komme 
her og møde ham.”

”Det har været en velsignelse, at Elisabeth kom til os.”

der kom til tro på Jesus i oktober sidste år, kommer.
 ”Det har været en generel opmuntring at få en ny kri-

sten med i LMU og et vidnesbyrd om, at Gud stadig kal-
der mennesker.”

så med Gud?”
”Jeg må erkende, at det har sat tanker i gang, for det er 

gået op for mig at jeg ikke arbejder nok med, at Gud skal 
passe ind i alt i min hverdag,” siger Kasper Nielsen og 
fortæller, hvordan både han selv, hans kone og deres bi-
belstudiegruppe er blevet mere bevidst om mange ting. 

Giver det, vi har gang i, mening?
LMU-formanden fortæller, at det ikke har betydet drasti-
ske ændringer i LMU, at der er kommet en ny kristen med. 

”Men det har været en god anledning til at blive be-
vidst om, at man gør mange ting på automatpilot, og til at 

eller det kunne gøres bedre på en anden måde. Og det er 
rigtig sundt,” siger han.

”Elisabeth spørger meget, og det er dejligt, at hun tør 
det. Det giver anledning til selv at blive klar over, hvad vi 
har gang i, og til at forklare, hvordan og hvorfor vi gør, som 
vi gør.”                       kl

LM udgiver hvert år en bedeliste, der fokuserer på 
forbøn for dem, der er ansat i LM.

Ud over det har hver dag som overskrift én bøn, 
som er formuleret af LM’s Landsstyrelse. Det er bøn-
ner om emner, som er særligt vigtige for LM i 2014.

Bønnen for torsdag er, at mindst én må komme til 
tro i hver LM-forsamling i 2014.

Det er sundt at slå 
automatpiloten fra
Nye kristne er en velsignelse for LMU



Mitch Glaser; Moderne jøder kender ikke noget til ofringerne 
i templet, og derfor kan man ikke bruge dem til at forklare 
forsoningen. Der er heller ingen paralleller i nutidig jødedom»
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messias;   

Jøde fandt Jesus i telefonboksen
Mitch Glaser blev overrasket over, at Jesus var så jødisk. Det faldt han for

Mitch Glaser: Kulturen i messianske menigheder gør det lettere for jøder at høre evangeliet om Jesus

Isoler jer ikke i egne menigheder

De sidste 17 år har Mitch 
Glaser fra New York været 
præsident for den ameri-
kanske organisation Chosen 
People Ministries (CPM). 
Organisationen blev grund-
lagt i 1894 af den ungarske 
rabbiner Leopold Cohn, der 
var ivrig efter at dele sin tro 
på Jesus Messias med Guds 
udvalgt folk, jøderne.

CPM’s  formål er dels at 
række evangeliet til jøder og 
dels at undervise og udruste 
lokale kirker til mission over 
for jøder. 

Som en hjælp til kirkerne 
udgiver CPM en lang række 
materialer – artikler, video er, 

hjælpe kristne til bedre at 
forstå Guds plan med det jø-
diske folk og de jødiske tra-
ditioner og højtider. Det kan 

hvor man også kan bestille 
nyhedsbreve og bøger.

CPM, der har en lokal le-
delse i hvert af de 13 lande, 
hvor den arbejder, undervi-
ser og inspirerer i 2.000 kir-
ker om året i hele verden.

Esajas 53 bliver udbredt
Et af CPM’s redskaber til at 
række budskabet om Je-
sus til det jødiske folk er en 
hjemmeside om Esajas 53. 

Hjemmesiden er på seks 
forskellige sprog: blandt 
andet engelsk, hebraisk og 
russisk. Her kan man blandt 

-
oer med vidnesbyrd fra en 
israeler, og man kan få et 
gratis eksemplar af en bog, 
som Mitch Glaser har skre-
vet om Esajas 53. 

Indtil nu har de delt 
24.000 eksemplarer af bo-
gen ud på engelsk og 100 
styk på hebraisk. De 100 
bøger ser Mitch Glaser som 
et bevis på, at også jøder 
bruger hjemmesiden, for 
hvem andre end israelere 
kan forstå hebraisk?

De færreste jøder kender 
Esajas 53 med profetierne 
om, at Messias skulle lide. 
Det bliver nemlig aldrig læst 
i synagogerne, da det ikke er 
med i synagogegudstjene-
stens ”tekstrækker”. Mitch 

grund til det, så han tror, at 
det er sprunget over med 
vilje, selv om han ikke kan 
bevise det.

Lokal kirke er vigtig
Som led i evangelisationen 

over for jøder planter CP 
messianske menigheder. 

messiansk menighed som 
en jødisk kristen kirke og 
understreger, at de spil-
ler en vigtig rolle for mange 
jøder, der kommer til tro på 
Messias. De giver fælles-
skab med andre jøder, følger 
den jødiske kalender og de 
jødiske traditioner, sådan at 
kulturen ikke står i vejen for 
– men hjælper til – at høre 
evangeliet. 

Samtidig peger han på, at 
det er vigtigt at komme i en 
lokal menighed, og fortæller, 
at 80 procent af de mes-
sianske jøder kommer i en 
almindelig kristen kirke.

”De er nemlig kommet til 
tro som følge af ikke-jøders 
vidnesbyrd og går i kirke 

AF KAJA LAUTERBACH

Mitch Glaser betegner sig 
selv som overlevende fra 
Holocaust. Godt nok er han 
først født efter Holocaust, 
men hans bedsteforældre 
slap væk fra Hviderusland 
til USA inden Holocaust.

Selv blev han født i New 
York, hvor han voksede op i 
et ortodoks jødisk hjem og 
gik i hebraisk skole ved si-
den af den normale skole. 

-
mation), men det var kun 
tradition, og efter det stop-
pede han med at komme i 
synagogen.

Han rodede sig ud i mis-
brug og salg af narkotika og 

sammen med nogle venner. 
Her levede han det vilde liv, 
indtil et geværløb, der blev 
presset mod hans nakke, gav 
ham lyst til at ændre det. 

for børn – langt ude i sko-
ven, væk fra byen og stoffer.

Jesus var jøde
-

ner var kommet til tro på 
Jesus gennem vidnesbyrd 

fra hedningekristne. Det 
vakte hans interesse, men 
han ville hverken læse i Ny 

Jesus at gøre. 
Han læste en del i Gammel 

historier, og han betragtede 
personerne som helte, men 
han så ikke, at de havde per-
sonlige forhold til Gud.

 En sen aften havde et 
barn på lejren hjemve, og 
Mich Glaser fulgte det hen 
til lejrens eneste telefon-
boks. Her var der ikke nogen 
telefonbog, men i stedet lå 

”Det stjal jeg og læste to 
gange. Jeg opdagede, at 
Jesus var jøde, og jeg kom 
til tro på ham som Messias 
i november 1970,” siger han 
og tilføjer, at der gik adskil-
lige år, før han opdagede, at 
Paulus også var jøde.

Mindede om en rabbiner
”Mit liv blev fuldstændig 
vendt op og ned. Jesus var 
bare så jødisk, og jeg elske-
de ham fra begyndelsen,” 
siger Mitch Glaser.

Indtil da havde hans syn 
på Kristus og kristne været 
meget negativt – de var ikke 
bare hedninger, men fjender. 

være kristen, og han ville 
ikke engang overveje at for-
lade jødedommen.

ting ved Jesus, der gjorde 
indtryk på Mitch Glaser. 

”Jeg kunne lide ham, fordi 
han lød som en, der er helt 
nede på jorden, og han lød 
meget jødisk. Han mindede 
om en rabbiner, og det gjor-
de mig tryg. Og så elsker jeg 
den måde, han behandlede 
mennesker på,” siger han.

”Derimod tog det tid, før jeg 
forstod korset og forsonin-
gen. Jeg kunne ikke forstå, 

langt senere begyndte vores 
syndighed at gå op for mig.”

Han forklarer, at moderne 
jøder ikke kender til ofrin-
gerne i templet, og derfor 
kan man ikke bruge dem til 
at forklare forsoningen. Der 
er heller ingen paralleller i 
nutidig jødedom.

62-årige Mitch Glaser er 

Han bor i bydelen Brook-
lyn sammen med sin kone 
Zhava. Her bor en million 
jøder – det er en tredjedel 
af bydelens befolkning og 
50 procent af den jødisk be-
folkning i New York.

sammen med dem og læg-
ger så eventuelt den mes-
sianske menighed oveni,” 
siger han.

”Jeg opfordrer ingen til at 
forlade kirken, men jeg tror, 
at kirken ville blive velsig-
net, hvis den fulgte de jødi-
ske højtider. De taler nemlig 
om Jesus.”

Jesus og ikke kirken
Mitch Glaser slår fast, at 
for en jøde er det at være 
udvalgt ikke et privilegium. 
Det er lig med forfølgelse, 
og det er de kristne, der er 
skyld i det. 

”Når man er sig det be-
vidst, kan man forstå, hvor-
for mit folk ikke vender sig 
til Kristus,” siger han. 

”Derfor er det vigtigt, at 
de bliver introduceret til 

personen Jesus og ikke til 
kirken. Sådan at de forstår, 
at de ikke skal vende sig fra 
jødiskheden, men til vores 
jødiske Messias.”

CPM-lederen fortæller, at 
Gud har frelst rigtig mange 
jøder de seneste 20 år. Si-
den Sovjetunionens fald 
handler det om titusindvis.

”Efter 1989 er der kommet 
125 russisktalende mes-
sianske menigheder i Israel. 
De består alle af menne-
sker, der ikke var kristne før 
1989,” fortæller han. 

”Herren har gjort forun-
derlige ting, og hans plan for 
verden involverer det jødi-
ske folk.”

Som Mitch Glaser ser det, 
er nøglen til Kristi gen-
komst, at det jødiske folk 
omvender sig. 

Mitch Glaser er præsidenet for organisationen Chosen People’ Ministries. Han medvirkede som 
hovedtaler ved Ordet og Israels Sommerstævne i Fjellerup første weekend i juli.



Jens Peter Rejkjær; Vi er gode til at sige de rigtige ting, men 
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udfordring;   

Holdning og handling 
må følges ad

Kristen modkultur i dagens samfund forudsætter, at vi følger 
Guds ledelse i hverdagen

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

”Man kan jo spørge, om den 
store udfordring i dag er den 
tid, vi lever i? Eller om det er 
os selv! Jeg tror, at vi kristne 
i dagens Danmark først og 
fremmest har brug for at 
få den grundholdning slået 
fast, at Kristus er omdrej-
ningspunktet i alt, hvad vi 
har med at gøre.”

Det svarer Jens Peter Rej-
kjær på spørgsmålet om, 
hvad det især er i tidens 
kultur, der udfordrer os 
som kristne. Baggrunden 
er, at han i det nye nummer 
af LM’s tidsskrift Budska-
bet skriver en artikel om 
”Kristen modkultur – midt i 
kulturen”.

Det er altså først og frem-
mest vores grundlæggende 
holdning til livet, der ud-
fordres. Handler det om, at 
vi hver især selv opnår den 
højst mulige livskvalitet, 
og hvad vi selv har lyst til? 
Eller handler det om, at vo-
res medmennesker møder 
Guds velsignelse gennem 
os?

Det sidste er Josef fra 
Det gamle Testamente et 
eksempel på. Da han kom 
til Potifars hus i Egypten, 
betød det også, at Guds vel-
signelse kom til huset.

Lyt til Guds ledelse
Jens Peter Rejkjær, der 
siden 1. maj har været ge-
neralsekretær i Brødreme-
nighedens Danske Mission 
(BDM), øver sig selv i at få 
dette perspektiv ind over sit 
eget liv ved at blive bedre 
til at lytte til Guds ledelse i 
hverdagen.

”Paulus opfordrer os til at 
bede uden ophør. Jeg forstår 
det sådan, at vi hele tiden 
må være i kontakt med Gud 
og dermed også gøre det, 
han minder os om. Jeg tror, 
det ville få afgørende betyd-
ning for os selv og for vores 
omgivelser, hvis vi i højere 
grad troede på Guds Ånds 
ledelse i vores liv,” siger han.

Generalsekretæren hu-
sker selv et par episoder fra 
sit liv, hvor han blev mindet 
om at besøge syge menne-
sker, men ikke nåede det i 
tide. Derfor prøver han nu 
at være mere opmærksom 
på, hvad det er, Gud vil med 
ham i hverdagen.

Må handle på værdierne
Men holdninger alene gør 
det ikke. Der er i høj grad 
også brug for handlinger, 
mener Jens Peter Rejkjær.

”Vi taler jo meget om at 
være kristen 24-7 – det vil 

sige i alle døgnets timer og 
alle ugens dage. Men når 
det kommer til det konkre-
te, bliver det vanskeligt for 
os. Hvad betyder det helt 
konkret for prioriteringen af 
vores tid og penge, at vi er 
Jesu disciple?”

Jens Peter Rejkjær fortæl-
ler om et ungt ægtepar, som 
solgte deres hus og købte et 
mindre, for at konen kunne 
få mulighed for at blive 
hjemmegående og få mere 
tid sammen med deres 
børn. Det er ikke, fordi det 

digvis skal blive hjemme-
gående, men han har valgt 
eksemplet, fordi det viser, at 
det ikke er nok at have vær-
dierne i hovedet. Vi må også 
handle på dem.

”Jeg synes, at det er en 
meget stor udfordring, at vi 
er alt for selvstændige i for-
hold til Gud, når det gælder 
den måde, vi bruger vores 
tid og penge på. Vi er gode til 
at sige de rigtige ting, men 
ikke til at prioritere, så vi re-
elt handler på dem.”

Jens Peter Rejkjær stil-
ler sig ikke op med de store 
løsninger, og han erkender, 
at han også selv bliver ramt 
af ønsket om mere konkret 
handling.

”Når Gud kommer ind i 
vores liv, får vi også andre 
prioriteringer. Det får konse-
kvenser at være kristen, og 

”Hvad betyder det helt konkret for prioriteringen af vores tid, at vi er Jesu disciple?” spørger 
Jens Peter Rejkjær.

det må kunne ses på os. Vi 
må udfordre hinanden til at 
handle konkret,” siger han.

For eksempel mener 
han, at vi i dag i højere grad 
burde tage den diakonale 
udfordring i samfundet op, 
som en række menigheder 
allerede har gjort det.

Glæden over Jesus
Den store udfordring er at 
lade troen få konsekvenser 
og samtidig fastholde evan-
geliet: At det er Gud alene 
og ikke vores handlinger, der 
frelser os.

”Gud elsker en glad giver, 
skriver Paulus. Og sådan 
er det på alle livets områ-
der. Det skal ikke være den 
dårlige samvittighed, der 
driver værket, men derimod 
glæden over, hvad Jesus 
har gjort for os, og glæden 
ved at kunne gøre noget for 
andre.”

Den tone kunne Jens Pe-
ter Rejkjær ønske sig mere 
af på LM’s prædikestole 
og også i samtalen mellem 
kristne.

”Vi skal lade os udfordre 
til at gå i de gode gernin-
ger, som Gud har beredt for 
os. Vi skal vove at handle og 
tage nogle fælles initiati-
ver. Netop fordi vi er Guds 
børn alene på grund af hans 
nåde, må vi have Guds per-
spektiv ind over hele vores 
liv,” slår han fast.
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AF JENS OLE CHRISTENSEN

Fodboldklubben FCK vil gerne deltage i Cham-
pions League – den store europæiske turnering 
med de spændende modstandere og store ind-
tjeningsmuligheder. 

TV2-journalisten Camilla Nørgaard den 30. juli 
i morgenudsendelsen udtrykket: ”FCK ser frem 
mod det forjættede land …”

En bibelsøgning viser, at selv om tanken om 

– især i Det gamle Testamente – så er der kun ét 
sted i Bibelen, hvor selve udtrykket bruges. 

Nemlig om Abraham: 
” I tro slog han sig ned i det forjættede land 

som i et fremmed land og boede i telte sam-
men med Isak og Jakob, medarvingerne til det 
samme løfte” (Hebr 11,9).

BIBELSPOR 

I SPROGET

Kultur og teologi
Budskabet nummer 4, som udkommer samtidig med 
dette nummer af Tro & Mission, har temaet Kultur og 
teologi.

Jens Ole Christensen skriver om Konkrete og princi-
pielle sammenhænge mellem kultur og teologi, Flem-
ming Bak Poulsen om Kulturen i det kristne fællesskab 
og Agnes Rahbek om Kulturmøder i international mis-
sion.

Endelig har Jens Peter Rejkjær en artikel om Kristen 
modkultur – midt i kulturen. I interviewet her på siden 
konkretiserer forfatteren nogle af sine synspunker fra 
denne artikel.

Budskabet koster 260 kroner for seks årlige udgivelser, 
for unge under 30 dog kun 160. Lige nu kan man få tids-
skriftet resten af 2014 og hele 2015 for kun et års pris.

Abonnement på Budskabet kan tegnes på dlm@dlm.dk.

Tema  |  Kultur og teologi

August 2014
Årgang 150

FORDYBELSE          ANALYSE          INSPIRATION

Talerstole, mikrofoner og andre små ting
Evangeliets nedslag i kulturenDen kompetentes børn

”Jeg synes, at det er en me-
get stor udfordring, at vi er 
alt for selvstændige i forhold 
til Gud,” siger Jens Peter 
Rejkjær.



Tilfredshed er en 
undervurderet tilstand
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anmeldelser;   

BOGANMELDELSE

AF ROLF WEBER JØRGENSEN

Timothy Keller:
Kongen
Credo 2014

280 sider – 249,95 kroner 

Læs den. Totalt anbefalel-
sesværdig. Og sådan kunne 
denne anmeldelse godt 
slutte. For det er essensen 
af formålet med den. For 
god ordens skyld er her lidt 

Har man tidligere læst den 
amerikanske forfatter, Ti-
mothy Keller, der til daglig er 

en ny bog af ham med en 
ikke ringe grad af forvent-
ning. Sådan gik det også, da 

Kongen i hånden.
Bogen har undertitlen ”Et 

dimensioner. Og det er da 

Keller er imidlertid dej-
ligt fri af gængse normer 
og forventninger, når han 
formidler Guds ord ind i en 

Markus-evangeliet under 

ikke kun i Afrika
BOGANMELDELSE

AF DANIEL BERNHARD

Jan Brus Pedersen:
Besættelse og befrielse
Lohse 2014

152 sider – 149,95 kroner
Som e-bog 99,95 kroner

Satan og hans dæmoner er 
en virkelighed, ligesom Gud 
og hans engle er det. Ikke 
bare i Afrika, hvor vi jævnligt 
og i god distance hører om 
en troldmand eller to og de 
indfødtes frygt for de onde 
ånder. 

nok, men så er det jo godt, 
at man ikke lige bor i Afrika! 
Men Besættelse og 
befrielse
netænkning. 

delige, og i bogen beskrives, 
hvordan han begyndte med 

den i glasset”, og hvordan 
interessen og kontakten 
med den åndelige verden 
fascinerede ham mere og 

kontrolleret leg, en kontakt 
med det uforklarlige, skjulte 
og hinsidige. 

gyndte stille, men sikkert, at 
se ind i en ellers skjult del af 

af angst og rædsel, da dæ-
monerne ikke bare synligt 
viste sig for ham, men også 
kontinuerligt angreb ham og 
hans familie. 

Bogen citerer løbende 

soners beskrivelser, og de-

hvilket giver gode udefra-

beskrivelser. 

”sarte” sjæle at læse bogen, 
da det er stærke og skræm-
mende sager, men vil sam-
tidig stærkt anbefale bogen 

til alle andre, da der her er 
tale om en nutidig dansk 
beskrivelse af en virkelig-

forskellige niveauer. 
En virkelighed, som det 

er ekstremt vigtig at være 
bekendt med og bevidst om-
kring, men som mange af os 
generelt set nok også er lidt 
ubevidst om og lidt fjernt 
distanceret fra i vores hver-
dag. Eller det vil sige, at jeg 

og der – tankevækkende. 

fordi du skrev denne bog og 
delte din historie og dit vid-
nesbyrd med os andre. 

Håber du, kære læser, vil 
afsætte en dags tid til at få 
læst Besættelse og befrielse, 
den er nemlig svær at få til 
at strække længere!

Forfatteren har en særlig 

dig tale ind i læserens liv 
– bag om facaden, bag om 
selvbedraget, bag om alle de 
gængse ”misforståelser” i en 
rettighedskrævende men-

menneske ikke er dets lidel-

se, men derimod dets synd”, 
eller at man får gjort det, 
man ønsker til sin frelser, for 

så videre.
Sammenhængen mel-

forholdet mellem religion og 
kristendom; mellem lovisk-
hed og kærlighedens liv i 
tilgivelsens virkelighed.

Og det er her tilfredshed 
som gudgivet tilstand kom-

det, der sker med den, som 

dens hårde arbejde og i ste-
det overgiver alt til Gud. Han 

I Kongen formidles den 
sande konge, så læseren 

at tilbede. Men også sidder 
med følelsen af frydefuld 
taknemlighed, fordi man her 
får glimt af dybder i Kristi 
sind, som kun sjældent for-
midles. 

NYHED – NU PÅ DANSK

Hvornår var det sidste gang
at Israel ikke var i nyhederne?

I årtier har denne lille nation domineret 
overskrifterne i verden. Dette er ikke 
et uheld. I bogen „Det Lovede Land“ 
gennemgår Derek Prince konfl ikten med 
bemærkelsesværdig nøjagtighed og mange 
observationer i denne  bog har foregået og 
foregår stadigt.

I „Det lovede Land“ vil du lære om, hvorfor 
dette lille og kæmpende land er blevet 
omdrejningspunktet for hele menneskets 
historie.

Vil du forpligte dig til at bede regelmæs-
sigt for Tyrkiet samt modtage nyheder og 
takke- og bedeemner?
Så tilmeld dig LM’s forbønsnetværk for 
Tyrkiet.
Følg vejledningen på dlm.dk/tyrkiet

FOTO: OKANFX

AF BIRGER CHRISTENSEN

ESBJERG

Hvornår har man sidst hørt en kristen LM’er komme 

selig efter den rejse. Nej, vel?
Kristne siger faktisk lige det stik modsatte efter en tur 

i Israel. Og det er uanset, om man er turist, volontør eller 

to grunde til.

samles fra hele verden, og messianske menigheder sky-

helt friske. Og de skal ikke undervurderes. Faktisk er de 

er der utallige kristne vidnesbyrd om.

Apropos bibelglæde»



AF JENS OLE CHRISTENSEN

GENERALSEKRETÆR

Kære Martin Dørken
Tak for din kommentar til 

min Essens i T&M nummer 
12 og din udfordring til at 
sige, hvor LM står i forhold 
til Dansk Oase (DO).

Jeg skal forsøge at svare, 
så godt jeg kan inden for 
rammen af et læserbrev.

LM’s styrende organer har 
ikke udtalt sig om DO, og det 
er der gode grunde til: 

LM er ikke sat i verden for 
at give andre organisationer 
karakter, men vi ønsker at 
holde snuden i sporet i for-
hold til det, der er vores mål: 
drive mission i Danmark og 
internationalt, opbygge sun-
de menigheder og undervise 
i Guds ord. 

Til det sidste hører også, 
at advare mod vranglære og 

inspiration      nærvær      holdning

PÅ KUN GODT ti år er antallet af kristne i Irak iføl-
ge nogle iagttagere reduceret fra 1,2 millioner til 
350.000, og i de sidste måneder har vi været vidne til, 
at terrororganisationen Islamisk Stat (IS) med uhørt  
grusomhed slår ned på de religiøse minoriteter i det 
nordvestlige Irak.

Der er reelt tale om en etnisk og religiøs udrensning, 
og der er al grund til at frygte for konsekvenserne, 
hvis IS fortsat får yderligere fremgang.

Den letteste måde at reagere på er at lukke øjnene 
og fortrænge de frygtelige kendsgerninger. Hvem af os 
kan holde ud at blive konfronteret med korsfæstelser, 
voldtægter og nedslagtninger af mennesker?

Men det er på høje tid, at vi ser kendsgerningerne i 
øjnene. Det kunne jo have været os, hvis vi havde boet 
i dette område af verden!  

”Lider en legemsdel, så lider også alle de andre,” 
skriver Paulus i 1 Kor 12,26 om menigheden, som han 
sammenligner med et legeme. De kristne, der i disse 
dage forfølges for deres tros skyld i Irak og i øvrigt 
mange andre steder på jorden, er vores med-lemmer 
på Kristi legeme.

Hvad kan vi gøre for dem?

FØRST OG FREMMEST kan vi bede. Vi skal ikke sende 
hellige krigere, som nogle yderligtgående muslimske 
grupperinger gør. Vores åndelige krigsførelse er deri-
mod at bestorme Gud med bøn for vores trosfæller. 

Og lad os blive meget bedre til at bede konkret hver 
gang, vi møder de frygtelige historier om forfølgelse – 
men også ved den personlige andagt, ved husandag-
ten og ved bønnen til gudstjenester og møder. 

Det er udtryk for både manglende kærlighed og 
manglende tillid til Gud, hvis disse forhold ikke indi-
mellem trænger igennem vores bederemser af per-
sonlige ønsker for os selv og vores nærmeste.

I den sammenhæng skal vi ikke glemme, at Jesus 
også opfordrer os til at bede for dem, der forfølger 
os (Matt 5,44). Muslimerne i IS er jo også mennesker 
skabt af Gud, som har brug for at høre evangeliet! 

Skal vi da bede for terrorister?
Ja, men så sandelig ikke for, at deres terror skal 

lykkes. Derimod for, at de må lære Jesus at kende og 
blive omvendt fra deres forfærdelige handlinger.

DERNÆST ER KIRKENS svar på ondskaben i verden 
at drive mission. Det er jo det, vi er sat i verden for. 
Også i områder, hvor det kan koste livet. 

Vi skal bestemt støtte de forfulgte gennem nød-
hjælp, hvor det er muligt, men den mest grundlæg-
gende indsats mod de sataniske kræfter i denne ver-
den er at forkynde evangeliet. 

Evangeliet kan nemlig forandre mennesker og sam-
fundsstrukturer. Og desuden siger Jesus, at når evan-
geliet er prædiket i hele verden, så kommer enden, 

Birger Reuss Schmidt
ansv. redaktør

Se ondskaben 
i øjnene

»

Martin Dørken;»
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leder;
Debat er spalten, hvor læserne kan komme til orde og er dermed alene udtryk for skribentens egen holdning. Redaktionen 
forbeholder sig ret til at forkorte indlæg, der fylder mere end 2.000 anslag inklusive mellemrum. 

vejlede. Hvornår og hvor-
dan det skal ske, har altid 
et element af skøn i sig. Det 
er ofte klogere at give men-
nesker redskaber til selv at 
vurdere diverse fænomener, 
end at fortælle dem, hvor de 
skal komme, og hvad de skal 
deltage i.

Når det er sagt, så gør dit 
indlæg og de erfaringer, du 
fortæller om, stort indtryk 
på mig. 

Jeg forstår heller ikke kal-
det af den romersk-katolske 
Cantalamessa til bibelti-
merne på Sommeroase i 
2007, hvilket der i LM også 
offentligt er givet udtryk for 
(Budskabet 03/2008). Jeg er 
også uenig med DO i deres 
håndtering at tjenestede-
lingen mellem mænd og 
kvinder i menigheden. Ud 
fra den DO-forkyndelse, jeg 
har hørt på nettet, er jeg 
også spørgende over for, om 

syndens alvor og evigheds-
spørgsmålet i praktisk gli-
der i baggrunden. Ligesom 
jeg også synes, at den for ti-
den almindelige forelskelse 
i metoder og koncepter får 
et par ekstra omdrejninger 
hos DO. Og jeg vil gerne ud-
fordre mine søskende i DO 
på de spørgsmål – hvilket 
jeg faktisk også har gjort. 
Men jeg betragter dem vel 
at mærke som trossøsken-
de, som vi kan tale med!

Men to kommentarer er 
vigtige for mig:

For det første fortæller du 
om nogle smertefulde op-
levelser med sjælesorg og 
forkyndelse i DO og bruger 
dem til at karakterisere be-
vægelsen som sådan. Det er 
en fremgangsmåde, vi mis-
sionsfolk også ofte udsæt-
tes for, og hvor vi tit føler os 
dårligt behandlet. 

Til de kritikere – og til dig 

- siger jeg: Din oplevelse kan 
være 100 procent rigtig og 
alligevel ikke være dækken-
de for bevægelsen. Især ikke 
fordi DO har en bredde, der 
gør den vanskelig at sætte 
på en entydig formel.

For det andet: Jeg står ved 
min Essens. Jeg vil glæde 
mig over ethvert menneske, 
der kommer til tro på Jesus, 
også når det sker gennem 
DO. Ligeså ønsker jeg at 
lære det gode fra DO, som 
jeg kan. Især når det hand-
ler om at rumme mennesker 
af mange forskellige slags, 
om at relatere til den mo-
derne kultur og udfordre til 
discipelskab, tror jeg, vi har 
noget at hente hos DO.

Og endelig: Jeg vil arbejde 
for, at LM ikke udvikler sig 

andre”-bevægelse.
Det er der altså reel fare 

for.

»
AF MARTIN DØRKEN

AARHUS

Efter generalsekretærens 
klumme om vores mang-
lende jubel over andres 
”scoringer” med indirekte 
henvisning til Dansk Oases 
(DO) succes, ser jeg mig, på 
baggrund af mine egne erfa-
ringer, nødsaget til at advare 
mod organisationens lære 
og samtidig tilskynde LM til 
en principiel holdning. 

Paulus formaner os i Ro-
merbrevet 16,17 til at holde 
os fra dem, der lærer vrangt. 
Det gør DO.

Lad mig anskueliggøre 
dette ved følgende punk-
ter, som jeg igennem tre år i 
Århus Valgmenighed og ved 
deltagelse på SommerOase, 
erfarede:

1) Mottoet i det fælleskab, 
jeg befandt mig i, var: ”Vi er 
kommet langt videre end 
syndernes forladelse, nu 
skal fokus være på selvud-
vikling og discipelskab”. Det 
sås på kursusudbuddet, der 
hovedsageligt fokuserede 
på selvudvikling, person-
typer, kristen spiritualitet 
samt undervisningen i ”En-
neagrammets visdom”, som 

er en lære, der tager fokus 
væk fra evangeliet og rig-
dommen i Jesus Kristus. 

2) Kirken søgte inspiration 
fra liberalteologiske præster 
og katolikker. Jeg mødte 
ikke én eneste problemati-
sering af dette eller af bru-
gen af kvindelige præster. 
Sidstnævnte er et direkte 
angreb mod evangeliet, idet 
Bibelens tjenestedeling sig-
ter til Kristus og kirken (Ef 
5,32).

3) Mangel på proklama-
tion af Skriften som Guds 
hellige ord. Min erfaring var, 
at man i DO interesserede 
sig mere for Helligåndens 
udfoldelse i alle mulige an-
dre ting end i Skriften. Man 
ville hellere se helbredelser, 
tungetale, lovsang og bil-
ledlige profetier, end man 
ville stole på Guds ord. Den 
herskende mentalitet var, at 
Bibelen ikke er det eneste 
sted, hvor vi kan møde Gud. 
Der var for eksempel stort 
fokus på ”LifeShapes”, som 
forklarer bibelske doktriner 
på en ny måde. 

Min bekymring er derfor, 
at ledelsen (mødeholdere, 
præster, lovsangsledere og 
så videre) ikke til stadighed 
fastslår, hvad troen kommer 

af (Rom 10,17), og at Guds 
ord er skarpere end noget 
tveægget sværd. Det fokus 
mangler ganske enkelt! Og 
det er absolut ikke en sund 
udvikling.

4) Jeg levede på et tids-
punkt i vedvarende synd og 
ville ikke omvende mig fra 
det. Da jeg henvendte mig 
til forbedere i DO angående 
dette, blev jeg ikke mødt 
med formaninger om, at 
faren for at gå fortabt var 

at jeg ikke skulle dunke 
mig selv i hovedet med min 
synd. I bakspejlet var det 
vel Guds Hellige Lov, der gav 
mig søvnløse nætter. DO for-
sømte læren om Guds natur 
og spørgsmålene: Hvad er 
synd, sand omvendelse, 
retfærdiggørelse, helliggø-
relse? I det hele taget: Hvad 
består rigdommen i Jesus 
Kristus af, og hvad vil han 
frelse os fra? 

5) DO har erstattet evan-
geliet med dette: At se evan-
geliet udfoldet i os selv. DO’s 
”evangelium” handler om 
os selv og ikke om Kristus! 
Sandhedsrelativismen her-
sker: ”Du ved, hvad der er 
bedst for dig selv”. Alt er til 
diskussion. 

Opsummerende, er DO’s 
fokus det grundlæggen-
de problem, og jeg håber, 
denne kurs bliver ændret. 
Samtidig håber jeg, at LM 
vil tage skarpt afstand fra 
organisationen til hjælp og 
vejledning for os i LM-me-
nighederne. 

Dette handler netop ikke 
om misundelse over andres 
scoringer, men bekymring 
for folk, der bliver vildledt – 
der er ikke nogen grund til at 
juble over et selvmål.

Der er ingen grund til at juble 
over et selvmål.
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BIBELSKOLELÆRER 
I TANZANIA

Du skal  være med til at uddanne kommende le-
dere til nye menigheder i det nordlige Tanzania. 

Du skal undervise på Kiabakari Bibelskole og 
lejlighedsvis deltage i møder og oplysningsarbejde 
andre steder i Mara stift.

Du tager initiativ, er god til at planlægge og orga-

ting ikke altid går som planlagt.

Vil du vide mere?
Stillingen ønskes besat hurtigst muligt.
Læs mere på dlm.dk/stilling-som-missionaer.

Spørgsmål stiles til missionskonsulent Kristine 
Bodilsen, kb@dlm.dk / 48 20 76 73.

Ansøgning sendes til internationalejobs@dlm.dk.

pentabyg.dk

HOVED- OG TOTALENTREPRISER

Arv og testamente

AGERSKOV:

AABENRAA:

GILLELEJE:

HILLERØD:

NEXØ:

SKJERN:

VIDEBÆK:

lumigenbrug.dk

lumi genbrug

Frederiksborg Apotek
S lotsgade 26, 3400 Hillerød

Tlf. 48 26 56 00
apoteker Troels  Ingemann

www.frederiksborg.netapotek.dk
___________________________________

Apoteket har døgnvagt

TEAMLEDER 
TIL TANZANIA

nærer i Tanzania, og har du syn for international 
mission, så se her:

LM søger en teamleder, hvis hovedopgave er at 
sikre medarbejdernes trivsel. Desuden at have 
kontakt med de lokale samarbejdspartnere og 
med baglandet i Danmark samt andre ad hoc 
opgaver. Se hele stillingsbeskrivelsen på dlm.dk, 
og send din ansøgning senest 30. september til 
internationalejobs@dlm.dk. 

Ansættelse fra foråret 2015 – eller hurtigst efter – 
til eventuel forberedelse. Udsendelse til Tanzania i 
efteråret 2015 eller hurtigst efter til evt. sprogkur-
sus og introduktion.

Vil du vide mere?
Kontakt vicegeneralsekretær Carsten Skovgaard-
Holm / csh@dlm.dk eller missionskonsulent 
Kristine Bodilsen / kb@dlm.dk 

Unikke rejser
Schweiz og Lichtenstein 27.8. - 4.9.
Østtyrkiet i GT’s lys 10.9. - 20.9.
Bornholm 11.9. - 15.9.
Rom og Assisi 18.9. - 26.9.
Tyrkiet i apostlenes fodspor 22.9. - 1.10.
Grækenland i Paulus’ fodspor 25.9. - 4.10.
Israel og Jordan 27.9. - 8.10.
Israel under løvhyttefesten 10.10. - 19.10.
Israel, klassisk rundrejse 27.10. - 5.11.

Bestil katalog med unikke 
rejser på 7592 2022 
eller læs mere på:

Børnefrø 3 er nu på gaden fyldt med 
aktiv og sprudlende forkyndelse

43 samlinger med leg, drama, 
sange, opgaveark, forkyndelse m.m.

Inkl. masser af ekstra materiale på 
web

Har du spørgsmål? Kontakt DFS på 8227 1216 
eller kontakt@soendagsskoler.dk

på leder.soendagsskoler.dk
BESTIL NU

SPRUDLENDE
INSPIRATIONSBOG
TIL BØRNELEDERE

Boblen – LM Kids’ kas-
sevogn til brug ved  
Børnetræf og lejre – 
mangler et ”vinterhi”. 

Vi søger en lade/carport 
i Nordsjælland, hvor 
den kan stå fra 1. okt.- 
1. April. 

Boblen er 2,5 m. høj og 
5,5 m. lang.

Henvend dig til Re-
bekka Aagaard på mail 
raan@lmbu.dk eller på 
26193934, hvis du kan 
hjælpe. 



AF KAJA LAUTERBACH

Hvert år i uge 28 og 29 står 
Jesusteltet på stranden ved 
Gammelbro Camping. Jan 
Diekmann fra Starup ved 
Haderslev er en af stamgæ-
sterne.

Jesusteltet er hygge, bål, 

te og snak om alt muligt og 
om Jesus. Indre Missions 
Cafébussen og Friluftsmis-
sionen står for arbejdet, og 
de er inviteret af camping-
pladsens ejere.

Ud over Jesusteltet arran-
gerer de også børnekirke, 
kreative ting og bålhygge for 
børn på campingpladsens 
legeplads.

Gode at snakke med
”Jeg kommer i Jesusteltet 
for at snakke religion,” siger 
24-årige Jan Diekmann. Han 
er kommet i Jesusteltet, si-
den han var en 13-14 år, og 
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Jesusteltet er vores kirke
Jan Diekmann er stamgæst hos de kristne på Gammelbro Camping

hans forældre var fastligge-
re på campingpladsen.

Før det var Jan og hans 
venner kommet til aktivite-
terne på legepladsen, som 
de syntes var sjove og god 

underholdning. 
”Nu er det blevet en fast 

sommerting for os at kom-
me herned. De er gode at 
snakke med. Folk kommer 
her år efter år – også dem, 

der er med teltet – og det er 
sjovt efterhånden at lære 
hinanden at kende.”

”Vi har vores egen måde at 
tro på Jesus på, og det her 
er vores kirke,” siger han.

F
O

TO
: 

K
A

JA
 L

A
U

T
E

R
B

A
C

H

Anna-Margrethe Linden; Der er stor trofasthed over for »

AF ULLA JACOBSEN
FRITIDSJOURNALIST

mindede Gud mig om, at vi 
skulle have en bedekreds 
for kvinder i Sønderborg,” si-
ger Anna-Margrethe Linden.

”I første omgang skød jeg 
det fra mig, men efter nogen 
tid kom det igen, og jeg var 
klar over, at det var Guds 
påmindelse. Jeg bragte det 
frem ved et møde i LM’s 
missionshus. Straks var der 

at de ville være med. Den 
følgende tirsdag begyndte 
vi så.”

Ikke ferie i Guds rige
Fire-otte kvinder samles 
hver tirsdag kl 9.30–10.45 
i Missionshuset Bethania i 

Oplever, at Gud opfylder bøn

Sønderborg. I begyndelsen 
havde de afsat tre kvarter, 
men det kneb med, at de 
kunne nå det i den tid.

Ferielukket har de ikke - 
der er altid nogle hjemme, 
som kan komme. 

”I Guds rige er der jo ikke 
ferie,” siger den 62-årige 

pensionist fra Broager.
Først synger de en sang, 

og så spørger de hinanden, 
om der er noget specielt, 
de skal huske at bede for 
den dag. Der kan også være 
andre bede- og takkeem-
ner end dem, de altid har 
liggende på bordet i form 
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Hver tirsdag mødes kvinder i Sønderborg for at bede for LM og for kristne rundt i verden

af små kort med forskellige 
emner på.

Så læser de, og i år – da 
det er Bibelglædens år – har 
de valgt at læse kapitler i 
Bibelen. De har læst Ro-
merbrevet og er i gang med 
Eferserbrevet. Læsningen 
går på omgang, og før de be-

der, er der en kort kommen-
tar til det læste. 

I bedegruppen er alle 
kvinder velkommen, og de 
oplever en større åbenhed/
frihed for den enkelte ved, at 
der kun er kvinder. 

Bedeemner på sms
Der bliver bedt for de for-
skellige arbejdsgrene i LM 
i Sønderborg, på afdelings- 
og landsplan. Der bliver 
også bedt om vækkelse i 
Danmark, for International 
Mission, for syge, ensomme, 
de kristne ægteskaber, og 
forfulgte kristne. 

Desuden er der mulighed 
for, at menighedens med-
lemmer kan sende mail eller 
sms med bedeemner, og det 
fungerer rigtig godt. 

”Det sker jævnligt, at jeg 
får et bedeemne, som vi ta-
ger med næste gang,” siger 
Anna-Margrethe Linden. 

Hun oplever, at de er gode 
til at dele personlige ting 
med hinanden. Det er en 
berigelse for menigheden, 

-
kredsen.

Gud griber ind
Der er stor trofasthed over 
for bedemøderne, og de har  
oplevet bønnesvar. 

Anna-Margrethe nævner 
et par:  

troende præst, da vores 
tidligere sognepræst Stig 
Christensen gik på pension. 
Det har vi lige fået, han blev 
indsat første søndag i juli.

-
fælde blandt menighedens 
medlemmer greb Gud ind 
med lindring og lægedom.

i skoven, medens han hjalp 
vores søn med at hente træ. 
Det lignede et krampean-
fald. Hvad var årsagen? Det 
så alvorligt ud. Mange un-
dersøgelser fulgte. På scan-

rygsøjlen. Lægerne kunne 
-

bredte ham: der var og er 
grund til at takke.

Anne-Margrethe Linden (tv.) mødes med en gruppe kvinder til bøn hver tirsdag.

AF ANDREAS IPSEN

HOLSTEBRO

 
”I har jo ikke fået en ånd, som giver trællekår, så at I 
atter skulle leve i frygt, men I har fået den ånd, som 
giver barnekår, og i den råber vi: Abba, fader!” (Rom 
8,15).

Både slaver og børn har en autoritet over sig, som de 
adlyder. En slave adlyder sin herre og et barn adlyder 
sine forældre, men motivation til at adlyde kunne 
ikke være mere forskellig. En slave adlyder sin herre 
af frygt for straf. Slaven ved, at hvis han ikke adlyder, 
så risikerer han at blive pisket eller i værste fald blive 
smidt på gaden. 

Med børn er det helt anderledes. Jeg ønsker ikke, 
at mine børn skal adlyde mig af frygt for at blive 
straffet, men fordi de elsker mig og har tillid til mig. 

Frygt er måske nok en effektiv måde at skabe lydi-
ge undersåtter, men Gud ønsker sig børn og ikke sla-
ver. Han ønsker, at jeg adlyder ham, fordi jeg elsker 
ham, og ikke fordi jeg frygter hans straf. Det vigtigste 
er altså ikke, hvor god jeg er til at adlyde Gud, men 
hvorfor jeg adlyder Gud. Lever jeg i frygt eller råber 
jeg det tillidsfulde ”Abba, fader”?

mit bibelvers;

Det er blevet en fast sommerting for Jan Diekmann og hans venner at komme i Jesusteltet.



AF AMALIE BACH DYBDAL
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Bagvendt bliver skrevet på skift af efterskoleforstander 
Rasmus B. Houler, missionær Anne-Lene Olofson og 
medicinstuderende Amalie Bach Dybdal
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Det gode møde


